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Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi (nr 1)
17 listopada 2011 r.
Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi, obradująca pod przewodnictwem wicemar-
szałek Sejmu Wandy Nowickiej dokonała: 

– wyboru prezydium Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Magdalena Kowalska, Danuta Winiar-
czyk i Andrzej Wolin – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Witam państwa. Otwieram zwołane przez Marszałka Sejmu na podstawie art. 20 ust. 2 
regulaminu Sejmu pierwsze posiedzenie Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Porządek 
dzisiejszego posiedzenia przewiduje wybór prezydium Komisji: przewodniczącego oraz 
zastępców przewodniczącego.

Zgodnie z art. 163a regulaminu Sejmu uchwały Komisji zapadają większością głosów 
w obecności co najmniej 1/3 członków Komisji. Na podstawie listy obecności członków 
Komisji stwierdzam kworum.

Przypominam także, że Komisja na podstawie art. 20 ust. 3 regulaminu Sejmu po-
wołuje i odwołuje członków prezydium w głosowaniu jawnym, większością głosów. Gło-
sowanie jawne odbywa się przez podniesienie ręki i obliczenie głosów przez sekretarzy 
Komisji. 

Głosowanie przeprowadzimy według zasady: kto jest za, kto jest przeciw, kto się 
wstrzymał od głosu. Wybór zostanie dokonany, jeżeli kandydat bądź kandydatka na 
daną funkcję uzyska zwykłą większość głosów, to znaczy więcej głosów za niż przeciw-
nych. Głosy wstrzymujące się nie są brane pod uwagę.

Przystępując do wyboru przewodniczącego bądź przewodniczącej Komisji zwracam uwa-
gę, że w przypadku zgłoszenia większej liczby kandydatów, uzyskanie przez pierwszego 
w kolejności kandydata zwykłej większości głosów spowoduje wybór na przewodniczącego 
Komisji i głosowanie na pozostałe kandydatury stanie się wtedy bezprzedmiotowe.

Czy powyższe zasady głosowania i wynikające z nich konsekwencje są dla wszystkich 
posłów jasne? 

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Pani marszałek, Wysoka Komisjo, otóż chciałem, aby pani marszałek przedstawiła nam, ilu 
my mamy do wyboru członków prezydium i jak to wygląda, jeśli chodzi o parytety. W zależ-
ności od tego, co pani marszałek odpowie, będę miał stosowny wniosek. Dziękuję.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Bardzo proszę. Przejdziemy oczywiście do tego punktu, ale mogę powiedzieć, że Komisja 
Rolnictwa jest uznana za komisję dużą, w związku z czym jest czterech wiceprzewodni-
czących. Ale to jest punkt, który będziemy procedować w późniejszym terminie. Rozu-
miem, że były jakieś ustalenia klubów w tej sprawie.

Czy są jeszcze jakieś wątpliwości? Tak, bardzo proszę panie pośle.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Pani marszałek! Tak się złożyło, że w tej kadencji oprócz tej Komisji, którą bardzo so-
bie cenię, jeśli chodzi o rolnictwo, pracuję w Komisji Regulaminowej. Tamta komisja 
jest zaliczona do komisji małych i było wybranych 3 wiceprzewodniczących. Natomiast 
analogicznie myśląc, komisja średnia winna mieć 4, a komisja duża – 5 wiceprzewodni-
czących.

Dlaczego o tym mówię? Otóż w poprzedniej kadencji w Komisji Rolnictwa było 5 
wiceprzewodniczących, którzy debatowali nad ustaleniem najpierw porządku obrad. 
W związku z tym, że reprezentacja była wszystkich klubów parlamentarnych, Komisja 
nie miała później problemów z ustaleniem porządku obrad.
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Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Panie pośle. Wyjaśniam, że 4 wiceprzewodniczących w tej Komisji, która została uznana 
jako komisja duża, wynika z ustaleń klubów poselskich, Konwentu Seniorów. Te ustale-
nia zostały podjęte w dniach 14 i 17 listopada. Ale wyjaśniam – jeżeli pan poseł chciałby 
w tej sprawie zgłosić jakiś wniosek…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
W tej sprawie.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
To bardzo prosimy. I wtedy poddamy ten wniosek pod głosowanie.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Korzystając z tego, że jest pani marszałek, zwracam się do Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
aby zechciała podjąć uchwałę o rozszerzeniu czy o wystąpieniu z wnioskiem do Prezydium 
Sejmu – rozumiem, że pani marszałek to zanotuje – o poszerzenie prezydium Komisji czy 
liczby wiceprzewodniczących o jednego przedstawiciela. Taki wniosek stawiam.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Rozumiem panie pośle. Nie ma żadnej potrzeby, żeby ten wniosek kierować do Pre-
zydium Sejmu. Komisja jest władna podjąć taką decyzję, ale jeżeli pan taki wniosek 
zgłosi…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Taki wniosek składam.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
…to oczywiście będziemy go procedować w stosownym czasie.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
OK.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Czy teraz głosujemy? Nie?

Teraz, jeśli można, wracam do porządku, czyli do wyborów przewodniczącego Komisji.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
No tak, ale pani marszałek…

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Ale zrobimy to, panie pośle, proszę być spokojnym.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Na tym posiedzeniu?

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Na tym posiedzeniu. Proszę spokojnie…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Dobrze, dziękuję bardzo.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Wszystko, że tak powiem, zgodnie z harmonogramem i przyjętymi regułami postępowa-
nia podczas pierwszego posiedzenia Komisji.

Proszę państwa! Teraz zwracam się do pań i panów posłów o zgłaszanie kandydatur 
na przewodniczącego Komisji. Bardzo proszę, panie pośle.

Poseł Jan Krzysztof Ardanowski (PiS):
Pani marszałek, Wysoka Komisjo! Zgłaszam na funkcję przewodniczącego Komisji Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi pana posła Krzysztofa Jurgiela, polityka doświadczonego, zna-
jącego sprawy wsi i rolnictwa. Przypomnę, że był ministrem rolnictwa, również wielo-
krotnie zasiadał w prezydium Komisji, w związku z tym zna również prowadzenie i pra-
ce proceduralne w Komisji Rolnictwa. Zgłaszam posła Krzysztofa Jurgiela.
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Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję panie pośle. Czy pan poseł Jurgiel wyraża zgodę na kandydowanie?

Poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Wyrażam.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję, panie pośle. Czy są jeszcze inne kandydatury na stanowisko przewodniczące-
go Komisji? Nie widzę. W związku z tym przechodzimy do głosowania.

Kto z pań i panów posłów jest za wyborem pana posła Krzysztofa…Słucham?

Głos z sali:
Pytanie kolega chciał zadać.

Głos z sali:
Nie, już za późno na pytanie.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Przystąpiliśmy do głosowania.

Kto z pań i panów posłów jest za kandydaturą pana posła Krzysztofa Jurgiela, pro-
szę podnieść rękę.

Dziękuję. Kto jest przeciw? Zero. Kto się wstrzymał? Zero.
Stwierdzam, że przewodniczącym Komisji został wybrany pan poseł Krzysztof Jur-

giel przy 29 głosach za, 0 przeciwnych i 0 głosów wstrzymujących się. Gratuluję serdecz-
nie, panie przewodniczący. Mogę zaprosić pana tutaj do prezydium.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Dziękuję wszystkim serdecznie.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
To teraz chyba ten wniosek.

Przystępujemy obecnie do wyboru zastępców przewodniczącego Komisji. Zgodnie 
z ustaleniami przedstawicieli klubów poselskich i parlamentarnych oraz Konwentu Se-
niorów z 14 i 17 listopada bieżącego roku Komisję Rolnictwa i Rozwoju Wsi uznano za 
komisję dużą. W związku z powyższym proszę wybrać 4 zastępców przewodniczącego.

Czy jest jakiś sprzeciw albo wniosek w tej sprawie?

Głos z sali:
Wniosek o powiększenie.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Ja teraz jestem…Pogubiłem się. Pani marszałek mnie wyprowadzi z błędu, bo mój 
wniosek miałby brzmieć w ten sposób, iż dzisiaj wybieramy ten skład, który był ustalo-
ny przez konwent. Natomiast – nie wiem, czy dobrze tu rozumuję – następną kwestią 
byłaby podjęta przez Komisję uchwała w sprawie rozszerzenia prezydium Komisji.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Ale nie na tym posiedzeniu. Jak rozumiem, ma pan taki wybór: że albo pan teraz zgła-
sza wniosek o rozszerzenie…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Dobrze. Składam wniosek o rozszerzenie.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
…i wtedy ten wniosek zostanie poddany pod głosowanie.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Tak jest. Składam taki wniosek.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Proszę bardzo, pan poseł Korzeniowski, zapraszam.
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Poseł Leszek Korzeniowski (PO):
Pani marszałek, z tego co wiem, dzisiaj miały być wybrane 4 osoby: pan przewodniczący 
i 3 wiceprzewodniczących.

Głos z sali:
Czterech! Czterech!

Poseł Leszek Korzeniowski (PO):
Trzech wiceprzewodniczących, taka jest moja wiedza na ten czas. Jeżeli jest jakieś inne 
stanowisko, to myślę sobie, że powinniśmy je ustalić albo przynajmniej sprawdzić.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Czy ktoś z państwa jeszcze chciałby zabrać głos w tej sprawie? Jeśli nie, to przystępuje-
my do głosowania nad wnioskiem pana posła…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Czyli, pani marszałek, sprecyzuję: chciałbym, aby do prezydium było wybieranych 5 
wiceprzewodniczących.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Tak, tak. Pan poseł…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Ajchler.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Przepraszam?

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Ajchler.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Poseł Ajchler zgłasza wniosek, nad którym teraz przystąpimy do głosowania. Wniosek 
o rozszerzenie Komisji…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Prezydium.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
…składu wiceprzewodniczących Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi o jednego, dodatko-
wego…czyli do 5 wiceprzewodniczących.

Kto z pań i panów posłów popiera wniosek, jest za wnioskiem pana posła, proszę 
podnieść rękę do góry.

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Ja bym prosił, żeby pani jeszcze raz policzyła, bo przeliczyła pani, a posłowie podnosili 
jeszcze ręce.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Jeżeli są wątpliwości, to bardzo proszę jeszcze raz dokonać obliczeń.

Kto z pań…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Proszę państwa. Ja jeszcze może uzasadnię, pani marszałek, ten wniosek.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Nie, nie, już przystąpmy…

Poseł Romuald Ajchler (SLD):
Nie?

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Przepraszam, był już czas, jest wniosek, głosujmy teraz.

Kto z pań i panów posłów jest za rozszerzeniem składu wiceprzewodniczących Komi-
sji do liczby 5, proszę podnieść rękę. (15)
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Kto z pań i panów posłów głosuje przeciwko wnioskowi o rozszerzenie prezydium 
Komisji? (18)

Kto z pań i panów posłów wstrzymał się od głosu? (0)
Stwierdzam, że wniosek nie przeszedł.
W związku z tym przystępujemy do… Czy jest inny wniosek? Czy pan poseł, który 

mówił o 3 wiceprzewodniczących…

Poseł Leszek Korzeniowski (PO):
Korzeniowski.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Czy pan zgłasza wniosek w tej sprawie, panie pośle, czy nie? Nie zgłasza. Dobrze, w ta-
kim razie przystępujemy do zgłaszania kandydatur na wiceprzewodniczących Komi-
sji... 

Dla pewności przegłosujmy w takim razie wniosek o to, że w prezydium Komisji Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi będzie 4 wiceprzewodniczących. Kto z pań i panów posłów głosuje 
za tak sformułowanym wnioskiem, proszę podnieść rękę.

25. Kto z pań i panów posłów jest…głosuje przeciw? (2) Kto z pań i panów posłów 
wstrzymał się od głosu? (3)

Stwierdzam, że wniosek o składzie prezydium Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
stwierdzający, że skład prezydium będzie wynosił 4 wiceprzewodniczących, został przy-
jęty: 25 posłanek i posłów głosowało za, 2 osoby były przeciw i 3 osoby wstrzymały się 
od głosu.

Przystępujemy do zgłaszania kandydatur na wiceprzewodniczących Komisji. Pan 
przewodniczący Jurgiel.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Pani marszałek, Wysoka Komisjo, zostałem upoważniony do zgłoszenia, w ramach 
uzgodnień, na zastępców przewodniczącego: pana Korzeniowskiego Leszka, który był 
w poprzedniej kadencji przewodniczącym Komisji, pana Dunina Artura, który był 
członkiem Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Krzysztofa Ardanowskiego, który był 
wiceministrem rolnictwa…

Głos z sali:
Kto?

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Ardanowski Krzysztof. Jeszcze raz. Korzeniowski Leszek, Dunin Artur, Ardanowski 
Krzysztof – wiceminister rolnictwa, szef izb rolniczych chyba w latach 2003-2006, a tak-
że ostatnio doradca prezydenta, śp. prezydenta Lecha Kaczyńskiego.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję panie pośle. Czy pan poseł Korzeniowski wyraża zgodę na kandydowanie?

Poseł Leszek Korzeniowski (PO):
Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Wiem, ale to po kolei. Przepraszam, nie słyszałam.

Głos z sali:
Wyraził zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Tak. Czy pan poseł Dunin wyraża zgodę na kandydowanie?

Poseł Artur Dunin (PO):
Tak, wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję. Czy pan poseł Ardanowski wyraża zgodę na kandydowanie?
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Poseł Jan Krzysztof Ardanowski (PiS):
Tak, wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję bardzo. Proszę o zgłaszanie następnych kandydatur. Bardzo proszę, panie pośle.

Poseł Mirosław Maliszewski (PSL):
Chciałem zgłosić kandydaturę pana posła Stanisława Kalemby na funkcję zastępcy prze-
wodniczącego. Pan poseł przez kilka lat pracuje w Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, zresztą 
jest posłem kilku kadencji. Pełnił funkcję przewodniczącego tej Komisji w jednej z kadencji, 
chyba dwukrotnie wiceprzewodniczącego. Był także członkiem tej Komisji w poprzedniej ka-
dencji. Pan poseł jest aktywny w sprawach rolnictwa i wsi. Zresztą jego aktywność ci, którzy 
pracowali w poprzednich latach, zwłaszcza w poprzedniej kadencji – znają, a ci, którzy od 
nowa zasiadają w tej Komisji czy pierwszy raz – poznają jego aktywność. Bardzo proszę Ko-
misję o poparcie kandydatury pana posła Stanisława Kalemby.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję bardzo, panie pośle. Czy pan poseł Kalemba wyraża zgodę na kandydowanie?

Poseł Stanisław Kalemba (PSL):
Wyrażam zgodę.

Wicemarszałek Sejmu Wanda Nowicka:
Dziękuję panie pośle. Czy są jeszcze jakieś kandydatury? Nie widzę. 

W związku ze zgłoszeniem ustalonej liczby kandydatów na funkcję zastępców prze-
wodniczącego, proponuję dokonanie ich wyboru w głosowaniu łącznym. Czy jest sprze-
ciw? Nie ma. W związku z tym przystępujemy do głosowania.

Kto jest za wyborem zgłoszonych kandydatów na funkcję zastępców przewodniczą-
cego Komisji, proszę podnieść rękę do góry.

Mam tutaj nazwiska, dobrze, tak, tak. Już teraz sobie zapisałam.
37 za.
Kto z pań i panów posłów jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (0) Dziękuję.
Stwierdzam, że w wyniku głosowania en bloc 37 posłów i posłanek zagłosowało za 

kandydaturami, które za chwilę odczytam. Nikt nie był przeciw i nikt się nie wstrzymał 
od głosu. Informuję, że zastępcami przewodniczącego Komisji zostali wybrani nastę-
pujący posłowie: pan poseł Leszek Korzeniowski, pan poseł Artur Dunin, pan poseł 
Krzysztof Ardanowski, pan poseł Stanisław Kalemba. 

Gratuluję wyboru i zamykam posiedzenie Komisji. Dziękuję bardzo.


